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لیست افزایش نرخ خدمات شهرداری در سال ۱۴۰۲ و حواشی دریافت هزینه نگهداشت قبور

مخالفت با افزایش جریمه درخت کشی
نورا حسینی: از نرخ ورود به محدوده طرح ترافیک گرفته تا پارک حاشیه ای خودروها، نرخ بهای خدمات شهرداری تهران ۲۰ تا ۲۵ درصد برای سال آینده افزایش پیدا کرد. اما اعضای شورای 
شــهر تهران با افزایش ۲۰ درصدی جرایم قطع درختانی که دارای ارزش اکولوژیکی هســتند، مخالفت کردند و تنها پنج درصد به جرایم قطع درخت افزوده شــد. مهدی بابایی، رئیس کمیته 
حفاظت و صیانت از باغات، گفت همین حالا نیز جریمه یک چنار قدیمی ۱۱ تا ۱۲ میلیارد اســت و ۱۰ برابر دیه انسان. او می گوید با افزایش پنج درصد جرایم قطع درخت هم مخالف است و 
اگر موافقتی شــده به صورت شکلی اســت. او بارها از جرایم قطع درختان که به گفته او نجومی است، انتقاد کرده بود و روز گذشته هم این مخالفت را تکرار کرد. حبیب کاشانی هم از بررسی 
پرونده ای خبر داد که در آن ۱۰۵ درخت قطع شــده بود که جریمه تعیین شده برای آن ۱۵۹ میلیارد تومان بود. به گفته خزانه دار شورای شهر تهران، جرایم بالا باعث حفظ درختان نمی شود، 
بلکه بیشتر به قطع درخت منجر می شود. مهدی عباسی، رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر تهران از سودی گفت که برخی قطع کنندگان درخت در مناطق شمالی شهر تهران که 
قیمت هر متر مربع آپارتمان ۲۰۰ تا ۲۵۰ میلیون تومان است از قطع درخت می برند. قطع درختانی که منجر به ساخت پنج واحد آپارتمانی می شود، اما متخلفان جریمه نیمی از یک آپارتمان را 

هم نمی پردازند. اما در نهایت اعضای شورای شهر تهران به پیشنهاد مهدی بابایی رأی دادند.

روز گذشــته لایحه نرخ بهای خدمات ارائه شــده در آرامســتان 
بهشــت زهرا که در یکی از بخش های آن شــهرداری درخواســت 
کرده بود شــهروندان برای نگهداری هر پلاک قبــر ۱۶۴ هزار تومان 
بپردازند، مورد انتقاد اعضای شــورای شــهر تهران قرار گرفت. این 
لایحه سه شنبه هفته گذشته همراه با سایر لوایح عوارضی شهرداری 
برای سال ۱۴۰۲ به شورای شهر تهران ارسال شده و عصر همان روز 
نیز در کارتابل اعضای شورا قرار گرفته بود. برخی از اعضای شورای 
شــهر مدعی بودند چنین لایحه ای به شــورای شهر نرسیده، برخی 
بــا آن مخالف بودند و تعدادی هم آن را دروغ و خبرســازی جریان 
رقیب توصیف می کردند. حتی شهرداری تهران هم مسئولیت لایحه 
خود را گردن نمی گرفت. عبدالمطهر محمدخانی در حساب توییتری 
خود نوشت: در پی اجرای دستورالعمل وزارت کشور برای شفافیت 
بهای خدمات شهرداری ها، جدول هزینه های سازمان بهشت زهرا در 
قالب یک لایحه به شورا ارسال شد. شهردار تهران با تحمیل هرگونه 
هزینه جدید به مردم مخالف اســت و هزینــه ای با عنوان نگهداری 

قبور دریافت نخواهد شد و مردم را بی جهت نگران نکنید.
این در حالی اســت که در بند ۱۳ جدول ماده ۲ همان لایحه ای 
که ســخنگوی شورای شهر تهران اعلام کرده به شورای شهر تهران 
ارســال کرده، این هزینه پیش بینی شده است. لایحه بهای خدمات 
آرامســتان ها چهارم بهمن در ششــصد و  چهلمین جلسه کمیسیون 
بررســی طرح ها و لوایح شــهرداری تهران طرح و پــس از تأیید به 

شورای شهر ارسال می شود.
در متن خبر ســایت اکو ایران که برای نخســتین بــار این خبر را 
منتشر کرده نیز تأکید شده این هزینه در صورتی از شهروندان تهرانی 
گرفته می شــود که شورای شــهر تهران آن را مصوب کند و مصوبه 
شورای شــهر هم مورد تأیید فرمانداری تهران قرار گیرد و سخنی از 

اجرائی شدن آن به میان نیامده بود.
مهدی چمران، رئیس شورای شهر تهران نیز به این خبر واکنش 
نشــان داده و پیش از آغاز جلسه شورای شــهر تهران درباره آن به 
خبرنگاران می گوید: اخذ بهای خدمات پس از دفن بســتگی به این 
دارد کــه فرد بخواهد خدماتــی را دریافت کند یا خیــر. برای مثال 
آرامگاه هایی که موجود اســت یا گلکاری به عنوان خدمات موردی 
مطرح اســت. البته این موضوع هنوز در صحن شــورا مطرح نشده 
است. وی تأکید می کند: رسیدن یک موضوع به شورا دلیل بر تصویب 
آن نیست. فهرستی از سوی وزارت کشور اعلام شده است. به عنوان 
بهای خدمات، ما در حال حاضر برای نگهداشت موضوعی را نداریم 

و اگر کسی بخواهد خدماتی را بگیرد، چنین بحثی مطرح خواهد شد. 
بنابراین باید صبر کنیم موضوع به صحن شــورا بیاید و مورد بررسی 

قرار بگیرد.
محمد آخوندی، رئیس کمیســیون برنامه و بودجه شورای شهر 
تهران نیز به رســانه ها می گوید  :  عوارض هنوز در کمیسیون مشترک 
بررسی نشده، البته ممکن است به شورا ارائه شده و در نوبت بررسی 
باشــد، اما آنچه در خبرها عنوان شده مورد تأیید شورا نخواهد بود. 
خدماتی که در آرامستان ها ارائه می شود چیز جدیدی به آن اضافه 
نشــده و بهای خدماتی وجود دارد که به صورت سالانه افزایشی را 
خواهد داشــت. اما او در صحن شورای شــهر تهران ادبیات دیگری 
دارد. او بدون آنکه به خبر بهشــت زهرا اشاره کند، می گوید مواردی 
که مطرح شده، پیشنهاد شهرداری است و باید اجازه دهیم در شورا 
قرائت شــود و اینکه مباحثی را به دروغ منتشــر کنیم اتفاق خوبی 
نیســت. چهار سال شــهر را تعطیل کردند و کاری هم انجام ندادند 
و امــروز دروغ می گوینــد. چهار ســال با دروغ قدرت را به دســت 
گرفتند و امــروز نیز با دروغ، افراد را مشــغول می کنند. نباید به این 
مباحث توجه کنیم؛ چون از خدمــت به مردم باز خواهیم ماند. هر 
آنچه در شــورا بررسی می شــود، به صورت زنده برای مردم پخش 
خواهد شــد و مجددا تأکید می کنیم آنچه در شورا بررسی می  شود، 
بر اســاس تأکید وزارت کشور است. اعضای شورای شهر تأکید دارند 
از جزئیات این لایحه اطلاعی ندارند. مدیران شــهرداری هم که روز 
گذشــته به صحن آمده بودند، تأکید بر تکذیب لایحه دارند؛ از جمله 
حسین نظری، معاون خدمات شــهری شهرداری تهران که در پایان 
جلسه شورای شهر تهران در پاسخ به این پرسش که اخباری مبنی بر 
دریافت عوارض از محل قبور مطرح شده و اعداد و ارقامی مبنی بر 
دریافت عوارض سالانه به مبلغ ۱۶۴ هزار تومان برای هر قبر و حدود 
یک میلیون تومان تحت عنوان مقبره ها اعلام شــده که آیا این خبر 
مورد تأیید شــهرداری تهران است یا خیر؟ اظهار کرد: به هیچ عنوان 
ما عوارضی در قالب این مواردی که گفته شــد، نداریم. بنای ما این 
اســت که تحمیل جدیدی در حوزه خدمات شهری برای شهروندان 
نداشته باشــیم و این اخبار به هیچ وجه صحت ندارد. از گذشته و تا 
به امروز در قالب بهای خدمات هزینه ای بر اســاس مصوبه شورا از 
خانواده متوفیان در هنگام دفن و کفن امواتشان دریافت می شد که 
این رویه از ســنوات پیش بوده و خواهد بــود و به جز مبلغی تحت 
عنوان بهای خدمات، شــهرداری تهران بنایــی برای دریافت پول در 
قالب عــوارض و... ندارد. به هر ترتیب برای نگهداری قبور و امنیت 

آنها هزینه هایی توسط مجموعه سازمان بهشت زهرا انجام می شود 
و ما نیز بنا داریم این هزینه  ها را به صورت شــفاف اعلام کنیم، ولی 
این مسئله به این معنا نیست که شهروندان مبالغی را تحت عنوان 
عوارض قبور در طول سال پرداخت کنند. سازمان بهشت زهرا هیچ 
مبلغی را تحت عنوان عوارض قبور از شــهروندان دریافت نخواهد 
کرد، تنها هزینه های پرداختی مربوط به کفن و دفن اموات است که 
این مبالغ نیز در زمان دفن اموات توســط خانواده هایشان به سازمان 

بهشت زهرا پرداخت می شود.
محمدجــواد تاجیــک، مدیرعامــل بهشــت زهرای تهــران که 
دراین باره با هیچ رســانه رســمی ای گفت وگو نکرده، در گفت وگو با 
یکی از کانال های خبری شــهری که بیشــتر انعکاس دهنده سخنان 
کارکنان شــهرداری تهران اســت، گفته: این موضوع در پیش نویس 
یک لایحه، نرخ خدمات بهشت زهرا به شورای شهر تهران، پیشنهاد 
شــده اســت. دریافت هزینــه از بازماندگان اهل قبــور درخصوص 
نگهداشــت و رســیدگی به قبور در برخی از آرامســتان های کشور، 
مرســوم اســت. حدود ۳۰، ۴۰ سال است که ســازمان بهشت زهرا 
مبالغی را از بازماندگان اهــل قبور خانوادگی، دریافت می کند و این 
موضوع جدیدی نیست؛ چون هزینه های نگهداشت قبرستان، امنیت 
آرامســتان، نظافت خیابان های بهشــت زهرا و... بالاست و باید این 
مبالغ از یک منبع تأمین شــود. پیشــنهاد دریافت هزینه نگهداشت 
قبور به شورای شهر تهران، ارائه شده که اعضای شورا درباره تأمین 
هزینه های خدماتی بهشــت زهرا یا این لایحــه را تصویب خواهند 
کرد تا از بازماندگان اهل قبور مبالغی، به عنوان هزینه نگهداشــت 
قبور، دریافت شــود یا اینکه تأمین این هزینه ها توسط منابع عمومی 

شهرداری تهران، در نظر گرفته می شود.
مدیرعامل سازمان بهشت زهرای تهران در پاسخ به این پرسش 
که هزینه پیشــنهادی این ســازمان به شــورای شــهر تهران، برای 
نگهداشت هر پلاک قبر، چقدر است؟ گفته: مبلغ پیشنهادی سازمان 
بهشــت زهرا برای نگهداشــت هر پلاک قبر در سال مبلغ ۱۶۴ هزار 
تومان اســت. به جز این لایحه که مشخص نیســت چرا در شورای 
شهرداری همه آن را انکار می کنند، شورای شهر تهران حاشیه های 
دیگری هم داشت از جمله تذکر احمد علوی که از واگذاری مدیریت 
دریاچه خلیج فارس به ســازمان فرهنگی و هنری شهرداری تهران 
انتقاد می کند و می گوید: اگر تصمیم گرفتیم که سیاست ها به صورت 
متمرکز در حوزه گردشگری پیگیری شود دیگر نباید هر روز خبر برسد 
که یک مجموعه واگذار شده است، چراکه چندی پیش باخبر شدیم 

پاسخ  آموزش و پرورش به گزارش «شرق»

که دریاچه خلیج فارس به ســازمان فرهنگی و هنری واگذار شده و 
در ابتدا باور نکردیم اما بعد از بررسی متوجه شدم که صورت جلسه 
آن نیز امضا شــده است. جای سؤال اســت که آیا با یک گردش کار 
و مکاتبــه این واگذاری مدیریت انجام می شــود یــا خیر؟ گفت: اگر 
قرار بر جابه جایی اســت، چرا سازمان گردشگری که یک سال است 
تأسیس آن را پیگیری می کنیم، به جایی نمی رسد و بهتر است تعیین 
تکلیف و سیاســت گذاری با مشورت انجام شود. همچنین در جلسه 
روز گذشته افزایش عوارض حوزه حمل ونقل و خدمات شهری مورد 
بررسی قرار گرفت. مجتبی شــفیعی در حاشیه شورای شهر تهران 
با اشــاره به بهای خدمات حوزه حمل ونقل توضیح می دهد: بحث 
تعیین عوارض تردد در طرح ترافیک سال ۱۴۰۲ افزایش ۲۰ درصدی 
داشــت و نرخ پایه از ۴۳ هزار و ۸۰۰ به حدود ۵۲ هزار و ۵۰۰ تومان 
افزایش یافت اما سایر روش های کنترل طرح، تغییری نمی کند. او با 
اشــاره به حق توقف وسایل نقلیه در پارکینگ ها، اضافه می کند: این 
مبلــغ از چهار هزار و ۹۰۰ تومان برای ســاعت اول خودروها و برای 
وانت بارها در پارکینگ های ســطح یک به شــش  هزار و ۸۰۰ تومان 
افزایش یافت. همچنین بهای خدمات پارکینگ غیرمسقف از دو هزار 
و ۸۰۰ تومان تا پنج هزار و ۴۰۰ تومان تعیین شد. شفیعی درباره بهای 
پارکینگ موتورها می گویــد: بهای پارکینگ موتورها نیز از هزارو ۶۰۰ 
تومان برای یک ســاعت اول به دو هزار و ۲۰۰ تومان افزایش یافت. 
وی درباره پارک حاشیه ای نیز توضیح می دهد : مبلغ پارک حاشیه ای 
از هزارو ۶۰۰ برای دو ســاعت اول به ازای هر نیم ساعت به دو هزار و 
۲۰۰ تومان رســید، البته پارک حاشیه ای هنوز اجرا نشده و برای ۷۵ 
هزار پارک قرارداد بسته  شده است و برای سال آینده ۱۲۰ هزار پارک 
حاشیه ای ایجاد می شود که کل درآمد حاصل از پارک حاشیه ای باید 

برای حمل ونقل عمومی صرف شود.
ســعید بیگی، مدیرعامل شــرکت ســاماندهی صنایع و مشاغل 
شــهر تهران، درباره نحــوه برخورد شــهرداری تهــران با موضوع 
دست فروشــی و سد معبر در شهر تهران که با نزدیکی به ایام پایانی 
سال افزایش پیدا می کند، می گوید: نرخ بهای خدمات مشاغل سیار 
و بدون کانون بدون افزایش به تصویب رســید. جلسات متعددی با 
شهرداران مناطق و شهردار تهران برگزار شد که بتوانیم ساماندهی 
صحیحی همراه با درنظرگرفتن معیشــت دست فروشان اجرا کنیم. 
این ســاماندهی به صورت ایجاد روزبازارها و ساماندهی در محل با 
هدف کنترل ترافیک در محدوده انجام خواهد شــد. این برنامه ها با 
رویکرد توانمندسازی دست فروشــان اجرا خواهد شد. او در جریان 
بررسی لایحه هم با اشاره به نرخ عوارض سال گذشته مبنی بر مبلغ 
۹ هزار تومان به ازای هر مترمربع می گوید: با توجه به شرایط سخت 
دست فروشان، امسال نیز این رقم بدون افزایش پیش بینی شده است 
و نــرخ عوارض برای مشــاغل بی کانون نیز از ۹ بــه ۱۳ هزار تومان 

افزایش خواهد یافت.
رضا شرفی، مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری تهران، 
درباره نرخ بهای خدمات پسماند در سال آینده توضیح می دهد: در 
حوزه پســماندهای عادی بهای ۴۷۶ تومان مورد موافقت شورا قرار 
گرفت و این اقدام شــورا با نگاه مردم محوری و جلوگیری از تحمیل 
هزینه اضافی به شــهروندان صورت گرفــت. به این ترتیب برای هر 
کیلوگرم پســماند در شــهر تهران هزینه جمــع آوری و انتقال، ۴۷۶ 
تومان براســاس کد نوســازی خانوارها پرداخت می شــود. این رقم 
براســاس میانگین نوســازی املاک در سطح شــهر تهران محاسبه 
می شــود که کمینه آن ۱۴۸ هزار و ۶۰۰ تومان خواهد بود و بیشــینه 
هــر واحد نیز ۵۵۷ هــزار و ۴۰۰ تومان اســت. در حقیقت این ارقام 
قیمت تمام شده خدمات ماست که براساس تورم سالانه نیز در نظر 

گرفته نشده است.
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری تهران با اشاره به 
اینکه در حوزه پسماندهای عمرانی و ساختمانی برای هر مترمکعب 
۶۸۰۰ تومان به عنوان بهای خدمات در صحن شــورای شهر تهران 
به تصویب رسید، می گوید: برای مدیریت گودهای پرخطر و رهاشده 
بهــای خدماتی جهت پرکردن آنها برای ســال آینده در نظر گرفته 
شده که این رقم برای هر مترمکعب هزار تومان به تصویب رسیده 
است. نگاه ما در بحث پسماندهای پزشکی در سال آینده راه اندازی 
سیســتم حرارتی پســماندهای بیمارستانی اســت تا دغدغه مهم 
شهروندان و شــهرداری در نیمه دوم سال آینده به صورت سیستم 
حرارتی به مجموعه فرایندهای ما اضافه شود. در ادامه این جلسه 
دربــاره تعیین نرخ بهای خدمات ورود ماشــین آلات حمل ونقل به 
پایانه هــای میادین و بازارهای میوه و تره بار تعیین تکلیف شــد که 
پیشنهاد شهرداری برای ورود کامیون ها به میدان مرکزی ۴۰ درصد 
افزایش نرخ عوارض بود؛ برای ساعت اولیه پنج هزار و ۸۰۰ تومان 
و به ازای هر ســاعت شــش هزار و ۷۰۰ تومان پیش بینی شد که در 
مجموع عددی که اضافه می شــود با توجه به شرایط میدان بزرگ 

عدد چندانی نیست.
ایــوب فصاحــت، مدیرعامل ســازمان مدیریت میادیــن میوه و 
تره بار شــهرداری تهران نیز در ادامه با بیان اینکه در این محل شاهد 
موقعیت خاص هســتیم و خاورها آســیب جدی به زیرســاخت و 
آســفالت میدان مرکزی می زنند، خواســتار تصویب مبلغ ۴۰ درصد 
شد. این لایحه نیز با حداکثر آرای موافق به تصویب رسید. در ادامه 
این جلسه نرخ بهای خدمات باغ پرندگان که در سال جاری ۴۰ هزار 
تومان بود، با ۱۸ رأی موافق اعضای شــورای اسلامی شهر تهران به 

۶۰ هزار تومان افزایش یافت.

در پاســخ به مطلب مندرج در آن روزنامه به تاریخ ۱۴۰۱/۱۱/۹ با عنوان «مشق 
ننوشته غلط داشت»، پاســخ معاونت آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش 

را به استحضار می رساند:
۱- مطالــب ارائه شــده وزیــر آمــوزش و پرورش در راســتای تأکیــدات مقام 
معظم رهبــری پیرامون بازشناســی، تبیین، ترویج، توســعه و نهادینه کردن طب 
ســنتی ایرانی اســت. طبی که معتقد اســت غــذای ما به عنوان دوای ما اســت 
و بــا اصلاح ســبک زندگــی در عرصه تغذیــه از بســیاری بیماری هــای نوپدید 

پیشگیری می کند.
۲- در حوزه های سیاست گذاری و حکمرانی، بهترین بخش برای فرهنگ سازی 
و ایجاد نگرش، آموزش و پرورش رســمی اســت و باید نیازهای آینده کشــور در 
آمــوزش امروز کشــور پی ریزی گــردد. از این رو جنــاب آقای نوری بــرای ترویج، 
توســعه و نهادینه کردن این ضرورت اعلام آمادگی نموده اند و این به معنای ورود 

مداخله گران غیرمجاز و فاقد صلاحیت در حوزه پزشکی نخواهد بود. 

همچنیــن بایــد به اطــلاع رســانده شــود فرایند تدویــن، تصویب، اســتقرار 
و توســعه رشــته در دوره متوســطه فراینــد دقیــق و کارشناســی دارد کــه 
متناســب با نیازهای کشــور و با حضــور ذی نفعان، کارشناســان، دســتگاه های 
متولــی و غیــره در بالاتریــن مرجــع سیاســت گذاری حــوزه وظایــف آموزش 
و  نظــام  کلــی  سیاســت های  چارچــوب  در  و  کشــور  متوســطه  و  عمومــی 
پــرورش  و  آمــوزش  عالــی  شــورای  یعنــی  موضوعــه  مقــررات  و  قوانیــن 

انجام می شود.
۳- وزارت آمــوزش و پرورش با تعاملات بین بخشــی به عنوان بزرگ ترین نهاد 
رســمی در حوزه آموزش و تربیت فنی، حرفه ای و مهارتی، سال هاست رشته های 
مختلفــی را در هنرســتان ها ایجــاد نموده، از جمله رشــته بهیــاری با همکاری 
وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی برای تأمین کادر درمان کشور، رشته 
خط و ســازه های راه آهن و رشته دســتیار تعمیر هواپیما با همکاری وزارت راه و 
شهرسازی، رشته مددیاری سالمندان با همکاری سازمان بهزیستی و رشته بورس 

با همکاری ســازمان بورس و اوراق بهادار و موارد بســیار دیگر در فرایند ذکر شده 
تدوین و توســعه یافته و هم اکنون از افتخارات نظام آموزشــی در مدل همکاری 

بین بخشی است.
٤- معلمــان و دانش آمــوزان پژوهش ســراها و هنرســتان ها در قالب اولین 
جشــنواره دانش آموزی ملی گیاهان دارویی، فراورده های طبیعی و طب ســنتی 
ایران که با همکاری دفتر طب ایرانی وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی 
کشــور و معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری تشکیل شد، حضور پرشوری 
داشــتند. اکثر شــرکت ها و اســاتید بازدیدکننده از غرفه های دانش آموزی پس از 
استماع توضیحات غرفه داران آموزش و پرورشی اذعان می داشتند سرمایه گذاری 
و آمــوزش از دوران متوســطه بســیار راهگشــا، مؤثر و ضروری اســت. خروجی 
جشنواره های مهارت محور دانش آموزی و جشــنواره های جوان خوارزمی نیز در 
طی ســالیان متمادی، بر توانمندی دانش آموزان صحه می گذارد. به طور مثال در 
همین جشنواره بسیاری از شرکت های صاحب نام در حوزه فراورده های طبیعی و 

طب سنتی ایران از دانش آموزان برای مشارکت علمی، دعوت به عمل آوردند.
٥- بر اســاس قانون نظام جامع آمــوزش و تربیت فنی، حرفه ای و مهارتی در 
چارچــوب صلاحیت حرفه ای ملی، مح، زمــان و متولی آموزش و حتی دارا بودن 
مدرک تحصیلی، مجوز فعالیت شــغلی در آن زمینــه نخواهد بود و موفقیت در 
ارزشیابی صلاحیت حرفه ای یکی از ملزومات اصلی است و همچنان ساختارهای 

حاکمیتی مربوط این مجوز را صادر خواهند کرد.
٦- تیتر انتخاب شــده دلالت بر خلاف کارشناسی صحبت کردن وزیر آموزش و 
پرورش دارد، در حالی که در متن صرفا به اظهار بســنده کرده اســت و پیشــنهاد 
ارائه شده از ســوی وزیر آموزش و پرورش برگرفته از ظرفیت قانونی و نیازسنجی 

انجام شده صورت پذیرفته است.
خواهشــمند است دســتور فرمایید طبق قانون مطبوعات و رسانه ها نسبت به 

درج جوابیه این مرکز در همان صفحه و با همان قلم اقدام لازم صورت گیرد.
مصطفی بابایی، رئیس مرکز اطلاع رسانی و روابط عمومی

دوشنبه
۱۷ بهمن  ۱۴۰۱

سال بیستم      شماره ۴۴۹۰

یادداشت

به جرم زن بودن

 اجازه خروج از کشــور برای زنان متأهل که در اختیار همسر 
اســت، قانونی تحقیرآمیز و تنزل جایگاه انسانی زن است که 

حق انتخاب را از او سلب می کند.
قانون اجازه همســر برای خروج زنان از کشــور نمونه ای 
از قوانین خانواده و نگرش قوانین خانواده به زن اســت. این 

قانون به صراحت زن را صغیر محتاج قیم می بیند.
ممنوع الخروجــی یکی از ابزارها و راه های مجازات مجرم 
اســت و این قانــون زنان را با ایــن نگاه دیــده و زن به جرم 

زن  بودن اجازه خروج از کشور ندارد.
اخیرا که باز موضوع این قانون مطرح شــد، روشــن شــد 
که در لایحه منع خشــونت در پی این هســتند که تسهیلاتی 
ایجــاد کنند و زن بتواند در مواردی که دادگاه ضرورت ســفر 
را تشــخیص می دهد، اجــازه خروج از کشــور را به او بدهد. 
در حالی که نکته اصلی معترضــان به این قانون، به خود این 
قانون و نگاه قانون به زن برمی گردد که او را صغیر دیده و این 

عین اهانت به زنان است.
مدافعــان این قانون مبنای قانــون را اجازه خروج از خانه 
برای زن می دانند، اما نکته این اســت که آیا زن به این «جایز» 
عمل می کند یا نه، مثل ســایر احکام شــرعی به خودش ربط 
دارد نه فرد دیگری. به علاوه از اساس روابط بین زن و شوهر 
به خودشــان مربوط اســت و دولت اجازه دخالــت در آن را 

ندارد، مگر اینکه شکایتی انجام گیرد.
اینکه یک زن قصد ســفر به خارج از کشــور داشته باشد، 
موضوعی بین خودشــان است؛ کمااینکه در بقیه مواردی که 
زن از خانه خارج می شود، موضوع به خودشان دو نفر مربوط 

است، همین طور وقتی مرد به جایی می رود.
اگر خروج زن از خانه بدون اجازه همســر «جایز نیســت» 
مبنای قانون باشد که این صرفا یک نکته شرعی است، چگونه 
است که برای مردان که نفقه زن و فرزندان را هم قانونا و هم 
شرعا بر عهده دارند، قانون مانع خروج مرد بدون اجازه زوجه 
تصویب نمی شود؟ در حالی که جایز نبودن صرفا یک موضوع 
شــرعی اســت که زن رعایت می کند ولی تکالیف مرد رسما 

قانون است.
چنیــن قانونــی خــود از مصادیــق خشــونت حقوقــی 
علیه زنان اســت و عجیب اینکه مســئولان بــرای حذف آن 

اقدامی نکرده اند.
انقلاب اســلامی که با تکیــه بر تعریــف و تصویر هویت 
انســانی زن و کرامت انســانی او خود را بــه صحنه آورده و 
بیش از چهار دهه اســت که بر همین اســاس جلو می رود، 
مسئولانی که به اسم زنان و از سهم آنان بر پست نشسته اند، 
جواب این بی توجهی نسبت به حقوق انسانی زنان را چگونه 

خواهند گفت.
حذف ایــن قانون یک ماده واحده اســت که باید توســط 
معاونــت ریاســت جمهور تهیــه و جهت تصویــب پیگیری 
شــود. ســه دهه خانم هایی به اســم مشــاور و معــاون در 
صندلی مســئولیت زنــان در نهــاد ریاســت جمهوری جای 
گرفته اند. جریان های سیاسی رأی زنان را با شعارهای ارتقای 
جایگاه و رفع مشــکلات زنــان و تحکیم خانــواده گرفته اند، 
ولی در کمال تأســف هیــچ یک لوایح لازم را نــه تهیه کرده

 و نه پیگیری کرده اند.
قانــون اجازه همســر بــرای خــروج زن از کشــور برای 
خیلــی از زنــان در تمام عمرشــان هم موضوعیــت ندارد و 
چالش برانگیز بــودن این قانون نکته اصلی نیســت. اشــکال 
اصلــی نگاه قانون و به خصوص قوانین مربوط به خانواده به 

زن است که او را صغیر محتاج قیم دیده است.
ایــن نگرش بــر کلیه عملکردهایــی از طرف نظــام تأثیر 

خودش را گذاشته و می گذارد. اشکال اصلی اینجاست.
معاونت امور زنــان و خانــواده رئیس جمهور موظف به 
تهیه لوایح لازم و پیگیری آنها تا تصویب است از جمله حذف 
این قانون. نزدیک به نیمی از عمر این دولت رفت و معاونت 
امور زنان و خانواده متأسفانه مثل معاونین دولت های گذشته 
هنوز لایحه ای در جهت رفع مشکلات زنان و تحکیم خانواده 
به مجلس نفرستاده است. منتظریم تا در دو سال باقی مانده 
چنین وظیفه برزمین مانده ای را جبــران کند. دولت های قبل 
هم آمدند و رفتند ولی قوانین لازم برای رفع مشــکلات زنان 
ترک فعل هایی بود که در کارنامه آنها ثبت و مشکلات زنان و 

خانواده همچنان بر زمین است.

لایحه ای که کسی آن را در شورا و شهرداری گردن نگرفت

مدیر شبکه ایران زنان و شورای همکاری های زنان
توران ولی مراد


